
DEDE WWATERATERATER
w a t e r b e l e i d  e n  - b e h e e r  i n  u i t v o e r i n g ,  n o v e m b e r  2 0 0 6 ,  n u m m e r  1 1 9

 4  Nieuwe aanpak moet verdroging terugdringen
 7   Drinkwater lijkt het stiefkindje van de 

Kaderrichtlijn Water
12  Hoofdstuk Afsluitdijk nog niet afgesloten
14  IJsseldelta moet prachtig blijven, ook na ingrepen

nieuws, achtergronden, meningen

DW119-p01.indd   1 06-11-2006   08:35:50



U wilt op de hoogte worden gehouden van 
ontwikkelingen in het waterbeleid en -beheer 
en de campagne Nederland leeft met water? 
Vul dan de bon in voor een gratis abonnement 
en stuur deze gefrankeerd naar: 
De Water, postbus 194, 1000 AD Amsterdam.
U kunt de gegevens ook per e-mail sturen 
naar: info@bcp.nl
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s DE WATER is een uitgave van het Directoraat-
 Generaal Water van het ministerie van 
Verkeer en Waterstaat in samenwerking 
met de uitvoeringsorganisatie Nationaal 
Bestuursakkoord Water (IPO, VNG, Unie van 
Waterschappen en de ministeries van V&W, 
VROM en LNV). Het magazine geeft nieuws, 
achtergronden en meningen over het actuele 
waterbeleid en de uitvoering daarvan en 
bericht over activi teiten in het kader van 

De in dit blad gepubliceerde meningen 
weer spiegelen niet noodzakelijkerwijs het 
beleid van de hierboven genoemde organisa-
ties. Geheel of gedeeltelijk overnemen van 
artikelen uit De Water is toegestaan, mits met 
bronvermelding.
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s Ingedikt zuiveringsslib van tien Gelderse rwzi’s wordt vanaf volgend 
jaar november in een Duitse elektriciteitscentrale ingezet als brand-
stof voor de opwekking van energie. Nu vindt dit slib nog zijn weg 
naar akkers in Duitsland, waar het – in tegenstelling tot Nederland 
– is toegestaan om zuiveringsslib als grondverbeteraar te gebruiken.
Onlangs hebben de waterschappen Veluwe en Vallei & Eem hun 
slibverwerking gezamenlijk aanbesteed. Het grote volume trok de 
aandacht van verschillende partijen, waaronder een Nederlands-
Duits consortium dat het Gelderse slib in Essen gaat gebruiken bij 
de opwekking van energie. Na extra indikking wordt een deel van 
het slib gemengd met steenkoolpoeder en rechtstreeks ingezet bij 
de opwekking van elektriciteit. Een ander deel wordt benut om de 
steenkool te drogen voordat het wordt verbrand. Zo vervangt het 
rioolslib gedeeltelijk aardgas als brandstof. 
Ook op het eigen terrein gaat waterschap Veluwe meer energie uit 
het rioolslib halen. Naast de tanks waar het slib een eerste verdik-
kingsronde doormaakt, wordt een warmtewisselaar geplaatst. 
Die gaat ervoor zorgen dat een nieuw te bouwen woonwijk in Apel-
doorn van warm water wordt voorzien. Overigens voorziet het gas 
dat bij de vergisting van dit slib vrijkomt, al voor de helft in de eigen 
energiebehoefte van het waterschap.
Dijkgraaf Verwolf over deze ontwikkelingen: ‘Vijftig jaar geleden 
ging veel rioolwater nog ongezuiverd de rivieren in. Nu gebruiken 
we het rioolslib zelf voor opwekken van elektriciteit en warmte, 
binnenkort halen anderen er nog meer energie uit. Het rioolwater 
gaat schoon terug naar de natuur. Als je terugkijkt, is er een enorme 
stap gezet.’ 
Het zuiveringsslib, zo’n 50 miljoen kilo per jaar, is afkomstig van tien 
rioolwaterzuiveringen (Apeldoorn, Brummen, Elburg, Epe, Harder-
wijk, Hattem, Heerde, Terwolde, Ede, Renkum, Veenendaal en Ben-
nekom), waarin het afvalwater van zo’n 500.000 inwoners en ruim 
10.000 bedrijven wordt gezuiverd. Dat water is dan zo schoon dat het 
weer de IJssel en de randmeren in kan stromen. 

meer informatie:
waterschap Veluwe, Hans van Boven, tel. (055) 527 25 20

Gelders rioolslib benut bij opwekking 
Duitse stroom

foto voorpagina: jack geraedts, provincie limburg. 
het bunderbos op de flanken van het maasdal, 
met bronvegetaties en kleine beekjes. zie pagina 4.
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Wat te doen bij een overstroming

3   de water  november 2006

Wat voor gedachten borrelen er 
spontaan op bij het idee van een privaat 
gefi nancierd, kunstmatig preteiland 
voor de Hollandse kust? Of: waarom zou 
de rijksoverheid zich blijven bemoeien 
met de verdere ontwikkelingen in en om 
het IJsselmeer? Is de betreffende regio 
daar zelf niet mans genoeg voor? De 
eerste netwerkbijeenkomst van DG 
Water op 13 september in Rotterdam 
onder het motto ‘Waterkoers 2006’ 
leverde het verwachte scala aan reacties 
en opinies. Daarnaast werd de nood-
zaak onderstreept om als rijk, regionale 
overheden en maatschappelijke 
organisaties samen te zoeken naar 
duurzame oplossingen voor de toekom-
stige wateropgave.

In weerwil van de hoge temperaturen in 
de Cruise Terminal aan de zuidoever van 
de Maas in Rotterdam, was de opkomst 
groot. Zo ook de waardering voor het 
initiatief van DG Water, viel in de wandel-
gangen te horen. Ongeveer alles wat in 
Nederland direct of indirect met water te 
maken heeft, gaf acte de présence en 
sprak een woordje mee. De prikkelende 
stellingen over IJsselmeer en preteiland 

hadden makkelijk een dagprogramma 
kunnen vullen, maar dagvoorzitter 
Wouke van Scherrenburg smoorde 
uitgebreide discussies in de kiem. Een 
netwerkbijeenkomst staat immers vooral 
in het teken van elkaar beter leren 
kennen en verbindingen leggen. Daarom 
begon de bijeenkomst ook met een korte 
fi lm, waarin uit verschillende invalshoe-
ken ideeën werden aangedragen over 
hoe Nederland de klimaatverandering 
het hoofd kan bieden. 
Directeur-generaal Water Mark Dierikx 
legde in zijn openingsspeech de nadruk 
op de noodzaak tot samenwerking en 
vernieuwing. Om het gewenste innova-
tief denken op gang te brengen, heeft DG 
Water het visiedocument ‘Waterkoers 2’ 
opgesteld. ‘Hierin’, betoogde Dierikx, 
‘wordt een aantal trendbreuken ofwel 
“paradigmawisselingen” geïdentifi ceerd, 
die voor DG Water de denkagenda 
vormen om met alle relevante partners 
in gesprek te komen over de contouren 
van het toekomstig beleid.’ 
Aan het eind van de bijeenkomst 
beloofde Dierikx dat DG Water de 
suggesties die op deze dag waren 
ingebracht en die nog zouden volgen, zal 

gebruiken bij de beleidsagenda voor de 
komende kabinetsperiode. ‘Tussen nu en 
2015 – het ijkjaar voor het vigerend 
waterbeleid – zijn nog slechts twee 
kabinetten te gaan. DG Water wil 
daarom tempo maken. Blijft u ons 
alstublieft opzoeken met plannen en 
projecten, of met uw vragen naar kennis 
en informatie.’   

Op de informele borrel na afl oop leek de 
daad bij het woord te worden gevoegd: 
er werden opvallend veel visitekaartjes 
uitgewisseld. In 2007 zal weer een 
netwerkbijeenkomst worden georgani-
seerd. Als het aan DG Water ligt, zal 
‘Waterkoers’ een jaarlijkse traditie 
worden.   

meer informatie:
ministerie van Verkeer en Waterstaat, DG Water, 
Robert-Jan Schoonenboom, tel. (070) 351 8786, 
robertjan.schoonenboom@minvenw.nl

Het verslag van de bijeenkomst en het visie-
document ‘Waterkoers 2’ zijn te vinden op 
www.verkeerenwaterstaat.nl/onderwerpen/
water/water en toekomst 

Waterkoersen en netwerken 

Zorg dat er altijd extra (houdbaar) voedsel, drinkwater en batterijen 
in huis zijn. Die laatste zijn nodig voor een zaklamp en om op een 
draagbare radio het nieuws over een (op handen zijnde)  overstro-
ming te kunnen horen. Dat nieuws is te volgen op de plaatselijke 
rampenzender en wie niet weet welke dat is, doet er verstandig aan 
dat bij de gemeente te vragen.
Dit zijn enkele aanbevelingen uit de nieuwe rampencampagne Denk 
Vooruit die de overheid dit najaar is gestart en waarin ook aandacht 
wordt besteed aan overstromingen. In deze campagne legt de 
overheid uit dat ondanks alle maatregelen om de dijken te verzwa-
ren en de rivieren de ruimte te geven, er toch een overstroming kan 
plaatsvinden en dat het goed is dat mensen die in laag-Nederland 
wonen, zich daarop voorbereiden. Zo is het goed te bedenken bij wie 
men terecht kan, ingeval er moet worden geëvacueerd. En om tijdig 
na te gaan of er in de kelder kostbare spullen staan. Ook is het 
verstandig alvast zoveel mogelijk spullen naar zolder te brengen.
Zodra er water in huis komt, moet de gaskraan dicht en de elektrici-
teitsschakelaar in de meterkast worden omgedraaid. Dreigt het op 
een evacuatie uit te draaien, dan is het raadzaam een noodpakket 

samen te stellen, waarvan dekens, medicijnen, kleding, eten en 
drinken, en ook weer een draagbare radio met batterijen deel 
uitmaken. Vergeet ook niet bij het verlaten van het huis de ramen te 
sluiten en de deuren op slot te doen. Wie met de eigen auto vertrekt, 
moet de verkeersinformatie in de gaten houden en in ieder geval de 
aanwijzingen van de politie opvolgen. Voor wie op vervoer door 
anderen is aangewezen, zal op de rampenzender worden bekend-
gemaakt waar de opstapplaatsen zijn.
De campagne richt zich niet alleen op burgers: voor bedrijven, 
gemeentes en voor instanties die met gehandicapten werken, 
komen er speciale pakketten. Voor kinderen is een internetspel en 
een lespakket in de maak. Uit een enquête, voorafgaand aan de 
campagne, noemden de deelnemers opvallend vaak spontaan een 
overstroming als een mogelijk ramp die hen kan treffen. 

meer informatie:
ministerie van Binnenlandse Zaken, 
Frank Vergeer, tel. (070) 426 54 10, 
frank.vergeer@minbzk.nl, www.crisis.nl
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Volgens de Verdrogingskaart 2004 is ongeveer 400.000 ha 
natuurgebied in Nederland verdroogd. Dat wil zeggen dat de 
grondwaterstand of de kweldruk  er te laag zijn, waardoor 
bijzondere, karakteristieke vegetatie is verdwenen of op het 
punt staat om te verdwijnen. Oorzaak is vaak ontwatering 
ten behoeve van de landbouw in de omgeving. Het terug-
dringen van de verdroging stagneert al jaren. De verdrogings-
doelstelling uit de vierde Nota waterhuishouding – vermin-
dering van het verdroogde areaal met 40 procent in 2010 
– blijkt weinig inspirerend te zijn en is ook moeilijk haalbaar. 
De Verdrogingskaart 2004 schat het herstelde areaal 
verdroogd gebied op 16 procent, terwijl in 2000 al 25 procent 
hersteld had moeten zijn. Dit gegeven én nieuwe ontwikke-
lingen, zoals verplichtingen van de Kaderrichtlijn Water en 
Natura 2000, maken het noodzakelijk de verdrogingsdoelstel-
ling te herijken. Dat biedt tevens de mogelijkheid aan te 
haken bij gebiedsgericht beleid. Trekker van de verdrogings-
bestrijding is het ministerie van LNV, in nauwe samenwer-
king met VROM en VenW. Het resultaat van de herijking 
wordt vastgelegd in de Decembernota 2006. Het is de 
bedoeling de oude verdrogingsdoelstelling te vervangen door 
afspraken over een tussen rijk en provincies overeengekomen 

TOP-lijst van verdroogde gebieden die als eerste snel zullen 
worden aangepakt. Alle aandacht concentreert zich de 
komende jaren op deze gebieden. In het Investeringsbudget 
Landelijk Gebied (ILG) komt geld beschikbaar voor het herstel 
van natuurgebieden, inclusief verdrogingsbestrijding.

Stand van zaken
Inmiddels hebben de provincies hun voorstellen voor de 
TOP-lijst ingediend. Ze blijken ambitieuzer te zijn dan de 
beschikbare fi nanciële middelen toelaten. ‘Maar dat is niet 
erg’, zegt Joop van Bodegraven, beleidsmedewerker milieu en 
water bij de Directie Natuur van het ministerie van LNV. ‘De 
provincies moeten nu aan de slag en als dat in een snel 
tempo gaat en er daardoor tekorten dreigen te ontstaan, zal 
de overheid alle moeite doen om de komende jaren extra 
middelen beschikbaar te stellen.’ Van Bodegraven weet dat te 
ambitieuze claims op scepsis kunnen rekenen. ‘Dat komt 
doordat uit het lange verleden van tegenvallende plan-
vorming en uitvoering het beeld is blijven hangen van geld 
dat er wél was, maar dat niet werd opgemaakt. Nu komt er al 
veel meer geld beschikbaar. Voor de periode 2007-2013 zal het 
rijk 196 miljoen euro uittrekken voor de milieuproblemen in 

De provincies hebben TOP-lijsten ingediend van verdroogde natuurgebieden die met voorrang 
worden aangepakt. De rijkssubsidie hiervoor zal komen uit het Investeringsbudget Landelijk 
Gebied, maar provincies en waterschappen moeten vooral niet wachten tot de fi nanciering 
helemaal rond is. Wie snel aan de slag gaat, kan ervan verzekerd zijn dat het rijk veel moeite 
zal doen om extra middelen beschikbaar te stellen.   

foto : jack geraedts, provincie limburg

het schieversheideven tijdens de hete, droge julimaand
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Nieuwe aanpak moet 
verdroging terugdringen

foto’s : jack geraedts, provincie limburg

een typisch natuurherstelproject: de beegderheide bij roermond. met (uiterst rechts) witte snavelbies. 
ook andere bijzondere soorten keren terug op de geplagde vochtige heide
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natuurgebieden. Hiervan is het grootste deel (ruim 160 
miljoen) bedoeld voor verdroging. De provincies zijn vrij om 
dat geld naar eigen goeddunken in te zetten – uiteraard 
passend binnen de prestatieafspraken met het rijk – maar ze 
zullen het voornamelijk gebruiken voor het tegengaan van 
verdroging. De voorstellen van de provincies voor alleen de 
TOP-lijsten kosten minimaal zo’n 225 miljoen euro aan 
rijkssubsidie. Naar schatting is er dus nog een gat te 
overbruggen van minimaal 30 tot 65 miljoen euro.’

Helder systeem
Over de TOP-lijst wordt intensief overlegd tussen rijk en 
provincies. Alles is erop gericht om er op 1 december uit te 
zijn, want op 18 december wordt het Investeringsbudget 
Landelijke Gebied vastgesteld, inclusief de financiën voor de 
TOP-lijst. Van Bodegraven: ‘Het rijk toetst de door de provin-
cies ingediende voorstellen.  De belangrijkste verdroogde 
gebieden moeten er bij zijn. Dat zijn allereerst de Natura 
2000-gebieden die met een serieus verdrogingsprobleem 
zitten, en verdroogde gebieden die op de "hot-spotkaart" 
staan van het Natuur- en Milieuplanbureau. Maar provincies 
kunnen redenen hebben om nog andere verdroogde 
gebieden uit de Ecologische Hoofdstructuur op te voeren.’ 
Van Bodegraven vindt het systeem met TOP-lijst helderder 
dan het oude systeem. ‘Het spreekt meer aan en geeft meer 
houvast aan de waterschappen voor het vaststellen van het 
GGOR (Gewenste Grond- en Oppervlaktewaterregime). De tijd 
is er rijp voor.’ Hij wijst op het gebiedsgericht beleid dat in 
2000 in gang is gezet en dat nu op stoom komt. ‘Zie de 
Reconstructie (herinrichting van het buitengebied), het 
Meerjarenprogramma Vitaal Platteland en het Investerings-
budget Landelijk Gebied. Het is dus niet zo vreemd dat 
sommige provincies die de reconstructieplannen al klaar 
hebben liggen, deze plannen nu opvoeren voor de TOP-lijst. 
Maar het zijn er alles bij elkaar te veel, dus we moeten deze 
provincies wel vragen scherper te kiezen en duidelijkheid te 
scheppen over welke projecten eerst worden uitgevoerd en 
welke later.’ 

Onteigening
De nieuwe aanpak van de verdroging is uitgewerkt door een 

Taskforce Verdrogingsbestrijding die in april 2005 aan deze 
taak is begonnen. In de Taskforce waren provincies, water-
schappen, de ministeries van VROM, LNV en VenW, LTO-
Nederland, VEWIN, Staatsbosbeheer en de Nationale 
Landschappen vertegenwoordigd. In zijn eindrapport van 
augustus 2006 merkt de Taskforce op dat het soms nodig zal  
zijn af te stappen van het principe dat medewerking aan 
vernatting vrijwillig moet zijn. De Taskforce vindt dat 
onteigening van agrarische grond om natuurdoelen te 
kunnen halen, niet langer een taboe mag zijn. 

Externe maatregelen veroorzaken stagnatie
Hoe belangrijk dit punt is, blijkt uit het voorbeeld van 
Limburg, een van de provincies die al decennialang hard 
werken aan natuurherstel. Beleidsmedewerker verdrogings-
bestrijding van de provincie Carlijn van Tijen: ‘Al in 1989 
hebben we de verdrogingsgevoelige vegetatie in de provin-
cie geanalyseerd en vastgelegd in een verdrogingsatlas. 
Daaruit bleek dat in Noord- en Midden-Limburg 89 procent 
van de vegetatie was verdroogd. In Zuid-Limburg speelde 
een andere vorm van verdroging, daar waren de bronnen in 
de hellingbossen verdroogd. Na deze inventarisatie zijn 28 
prioritaire gebieden aangewezen om de doelstelling van 40 
procent hersteld areaal te halen. Waterschappen en de 
provincie hebben allerlei interne maatregelen getroffen. 
Maar dat bleek niet voldoende te zijn. Ook externe maatrege-
len waren nodig en daar stagneerde het. Dan moet je 
gronden aankopen en zelfs als het om de EHS gaat, kan dat 
alleen op vrijwillige basis.’ 
De provincie Limburg heeft officieel nog geen standpunt 
ingenomen over onteigening voor natuurdoelen. Van Tijen: 
‘Als onteigening voor natuurdoelen lukt, is dat iets nieuws. 
Tot nu toe heeft de politiek het nooit wenselijk gevonden. In 
gesprekken daarover met LTO-Limburg proberen we ideeën 
uit te werken die het voor boeren financieel zo aantrekkelijk 
mogelijk maken om hun grond te verkopen. Ik hoop dat we 
daar uit komen.’ 

Dode bomen
In 1996 en 2003 is in Limburg de vegetatie opnieuw geïnven-
tariseerd. Toen bleek dat 17 procent van het verdroogde 

foto : jack geraedts, provincie limburg

het schieversheideven tijdens de hete, droge julimaand

foto’s : jack geraedts, provincie limburg

een typisch natuurherstelproject: de beegderheide bij roermond. met (uiterst rechts) witte snavelbies. 
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areaal duidelijk was vernat en dat 5 procent was hersteld; dat 
laatste percentage komt overeen met het landelijk gemid-
delde. Een van de oorzaken waardoor de verdrogingsbestrij-
ding zo moeizaam verloopt, is dat het probleem voor leken zo 
onzichtbaar is. Verdroging lijdt tot het verdwijnen van 
karakteristieke vegetatie, waarvoor andere, minder waarde-
volle natuur terugkomt. Maar ook vernatting is voor het 
grote publiek niet altijd waar te nemen. Van Tijen vertelt dat 
in broekbossen herstel, dat wil zeggen vernatting, zichtbaar 
is aan dode bomen. ‘Als het grondwater daalt, heeft dat op 
bomen niet veel invloed, de wortels groeien gewoon dieper. 
Maar de ondergroeivegetatie verdwijnt wel. Zodra het 
grondwaterpeil wordt opgezet, verdrinken de bomen, want 
dan krijgen de wortels geen zuurstof meer. Dat lijkt catastro-
faal, maar dat is niet zo. Je krijgt dan natuurlijke verjonging 
van de bomen en de rijkdom van de ondergroei gaat met 
sprongen vooruit. Dit verschijnsel zie je veel in Noord- en 
Midden-Limburg waar de verdrogingsbestrijding op gang is 
gekomen.’ 

Watersysteem herstellen is moeilijk
In de afgelopen jaren hebben de Limburgse waterschappen 
naast de 28 prioritaire gebieden nieuwe kansrijke gebieden 
aangepakt. Daar zijn twee jaar geleden nog VHR-gebieden 
bijgekomen, zodat Limburg nu in totaal 52 zogenoemde 
‘natte natuurparels’ kent. Die zijn allemaal opgegeven voor 
de concept-TOP-lijst. Van Tijen hoopt dat het lukt dat aantal 
nog wat terug te brengen. Over de nieuwe verdrogingsdoel-
stelling merkt ze op: ‘Voorheen betekende “herstel” terug-
gaan naar het historische referentiebeeld. Nu geeft het GGOR 
aan wat iedereen wenselijk vindt. Je gaat uit van het 
gewenste natuurdoeltype en daarbij probeer je de bijpas-

sende waterstanden te halen. Als gaandeweg het GGOR-
proces blijkt dat een natuurdoeltype te ambitieus is gekozen, 
kan dat worden aangepast. Dan is de doelstelling nog steeds 
ambitieus, maar wel praktisch haalbaar. De komende jaren 
wordt verdrogingsbestrijding steeds concreter en praktischer 
en wordt het ook steeds meer een consensuskwestie.’ 

Niettemin is volgens Van Tijen het herstellen van het echte 
watersysteem moeilijk. Ze licht dit toe aan de hand van het 
natuurgebied Sarsven/De Banen waar maatregelen zijn 
uitgevoerd die tot een bloeiende vegetatie van oeverkruid-
verbond hebben geleid; het paradepaardje onder de 
projecten. ‘Als je dat echter duurzaam in stand wilt houden, 
heb je een grotere oppervlakte nodig met meer wind- en 
weerwerking en meer grondwaterdynamiek. In feite heb je 
het dan over het herstellen van het hele watersysteem. De 
condities voor het natuurdoeltype worden nu kunstmatig 
binnen een te smalle bandbreedte gehouden. Het systeem 
zou een grotere bandbreedte moeten hebben. Dat vergt meer 
vernatting in de omgeving en meer fl uctuaties in de 
grondwaterstand. Dat willen de boeren niet. Anderzijds is 
een kunstmatig systeem op de lange duur geen levensvat-
baar systeem. Zoals het nu is, moeten we in Sarsven/De 
Banen bezig blijven met onderhoud. De vraag is of we dat 
willen. Kiezen we voor “haalbaar en betaalbaar” of voor 
duurzaamheid? Die discussie zal de komende jaren spelen.’

IB

meer informatie:

ministerie van LNV, Joop van Bodegraven,  j.bodegraven@minlnv.nl

Provincie Limburg, Carlijn van Tijen, c.van.tijen@prvlimburg.nl

EU-landen wisselen ervaringen met KRW uit
Tal van Europese landen worstelen 
met de Kaderrichtlijn Water. Vooral 
Zweden en Finland lopen achter. 
Op initiatief van Zweden zijn eind 
augustus in Stockholm vertegenwoor-
digers van tien EU-staten bijeen-
gekomen, waaronder Nederland. 
Besloten is kennis en ervaring uit te 
wisselen.

Het waren vooral vertegenwoordigers 
uit Scandinavië die de tweedaagse 
bijeenkomst bijwoonden. Wellicht 
begrijpelijk, omdat met name Zweden 
en Finland sterk achterlopen met de 
implementatie van de KRW, vergele-
ken met de andere lidstaten. Mogelijk 
slagen de Zweden er niet in hun 
monitoringsprogramma voor het eind 
van dit jaar KRW-proof te maken. Voor 
Finland geldt hetzelfde. Wel stelt de 
Finse regering dit najaar nieuwe milieu-
(water)doelstellingen vast, zodat de 
lagere overheden weten wat zij 
moeten doen. Onduidelijk in hoeverre 
deze doelstellingen KRW-proof zijn. 
Een extra probleem is dat Finland zeer 

veel waterlichamen heeft, ongeveer 
100.000. Graag zouden de Finnen dit 
aantal terugbrengen, alleen weten zij 
niet goed hoe. In Finland is er overi-
gens voor gekozen om de begrenzing 
van de stroomgebieden grotendeels te 
laten samenvallen met de administra-
tieve grenzen. De uitvoering van de 
KRW is bij regiokantoren van de staat 
gelegd.
De Duitse vertegenwoordigers van 
Baden-Würtemberg en Sleeswijk-
Holstein lichtten toe dat zij bij de 
implementatie van de KRW de nadruk 
leggen op publieke participatie. In 
beide gebieden worden door middel 
van gebiedsgroepen en bijeenkomsten 
met vertegenwoordigers van lokale en 
regionale belangenorganisaties 
wateren gekarakteriseerd en maat-
regelen voorgesteld. De deelstaten 
blijven verantwoordelijk voor 
uitvoering van de maatregelen. 
In Denemarken speelt mee dat 
regionale overheden worden ge-
reorganiseerd. Het waterbeheerder 
wordt de verantwoordelijkheid van de 

gemeenten, die echter nog volop in 
een fusieproces zijn verwikkeld. 
Een presentatie van het Odense Pilot 
River Basin liet zien hoe in het Odense 
Fjord doelen en maatregelen voor het 
achterliggende stroomgebied zijn 
bepaald. Nutriënten blijken ook daar 
veruit het grootste probleem te zijn. 
Duidelijk was dat de aanwezigen 
voordelen zagen in het uitwisselen van 
kennis en ervaringen van de compen-
tent authorities, vooral over de wijze 
waarop door middel van een pragma-
tische benadering de KRW wordt 
geïmplementeerd. Voorgesteld is om 
voortaan eens per jaar bij elkaar te 
komen om te praten over publieke 
participatie, formuleren van doelen, 
monitoring of een programma van 
maatregelen. 

meer informatie: 

ministerie van Verkeer en Waterstaat, 

DG Water, Willem-Jan Goossen,

willem-jan.goossen@minvenw.nl
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Heel waterbeherend Nederland is druk doende met de implementatie van de Kaderrichtlijn 
Water, met het formuleren van doelen, het verkennen van maatregelen en het verkrijgen van 
bestuurlijk commitment. Intussen dwarrelt er bij de redactie een mailtje binnen van RIWA 
waarin staat dat voor een aantal stoffen de concentraties in de Rijn weer toenemen. Stagneert 
de verbetering van de waterkwaliteit van de Rijn defi nitief of erger: gaat het vanaf nu weer 
langzaam bergafwaarts? Hoe kan dit gebeuren nu we de Kaderrichtlijn Water op zak hebben? 
Peter Stoks, directeur van RIWA-Rijn: ‘Het wordt tijd dat we naast de watervlo en de zalm ook 
de bescherming van mensen serieus gaan nemen. Bedenk dat voor mensen drinkwater uit de 
rivier van levensbelang is’.

Kort gezegd staat RIWA voor ‘oppervlaktewater als 
grondstof voor drinkwater’. Het ontbreekt de organisatie 
daarbij niet aan visie. Stoks: ’Ons doel is dat de kwaliteit 
van het water in de Rijn het mogelijk maakt om “onberis-
pelijk drinkwater” te bereiden uitsluitend via een natuur-
lijk bereidingswijze (eenvoudige fi ltratie). Daarom is het 
nodig om natuurvreemde stoffen – of stoffen die mogelijk 
gevaarlijk zijn voor de gezondheid – uit de buurt te houden 
van water dat wordt gebruikt voor de drinkwaterwinning.’ 

Stil succes werkt nu tegen
Vroeger, in het tijdperk ‘Sandoz’, ging RIWA hiervoor nog 
de barricade op, een beetje à la de milieubeweging. Maar 
de tijden zijn veranderd. Stoks licht toe: ‘Er is de afgelopen 
twintig jaar veel verbeterd. De drinkwatervoorziening is 
goed. Over problemen met nieuwe stoffen hebben we 

goede contacten met de industrie, die geen belang heeft 
bij imagobeschadiging. Daarom tackelen we problemen 
geruisloos. We willen de consumenten niet onnodig 
verontrusten. Dus denken bestuurders dat het allemaal 
wel goed gaat.’ De formule van gedegen onderzoek, 
gecombineerd met geruisloze diplomatie, heeft dus een 
keerzijde. De drinkwatersector heeft zichzelf uit beeld 
geplaatst, zoals nu blijkt bij de uitwerking van de Kader-
richtlijn Water. 
Een ‘goede ecologische toestand’, zoals de KRW voor-
schrijft, betekent niet automatisch dat de waterkwaliteit 
ook goed is voor de drinkwaterbereiding. Bij risico-
analyses worden bijvoorbeeld alleen condities voor 
waterorganismen in beschouwing genomen. Met para-
meters die voor de drinkwaterwinning belangrijk zijn, 
vooral natuurvreemde moeilijk afbreekbare stoffen, wordt 
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weinig rekening gehouden, zo meldt het jaarrapport 2005 
van RIWA. Stoks verzucht: ‘Onze eisen gaan verder dan wat 
de ecologen willen. Het lastige is dat voor de bereiding van 
drinkwater met name polaire stoffen problematisch zijn, 
zoals geneesmiddelen, antibiotica en veel industriële 
chemicaliën. Deze stoffen (bio)accumeleren niet in 
waterorganismen, waardoor ze dus ook niet op de Euro-
pese lijst met prioritaire stoffen zijn terechtgekomen.’ 

Water met een vies smaakje
Een voorbeeld van een stof die de lijst niet heeft gehaald, is 
MTBE (methyl tertiar-butyl ether), een middel dat als anti-
klopmiddel in benzine zit en onder meer door transport en 
overladen in het Rijnwater kan belanden. Stoks: ‘De stof is 
niet giftig, maar is nauwelijks meer uit het water te 
verwijderen als hij er eenmaal in zit. Drinkwater krijgt er 
een hele vieze smaak door. In de Verenigde Staten speelde 
dit probleem ook, tot de bevolking er via lokale politici 
voor zorgde dat benzinemaatschappijen – zonder wette-
lijke verplichting – overschakelden op bio-ethanol. 
Maïsvelden genoeg voor de productie ervan en the sky is 
the limit. Maar in Nederland blijkt de tijd er jammer 
genoeg nog niet rijp voor (‘onze auto’s zijn anders’). Wel is 
er bij ons een fiscale regeling ter stimulering van biobrand-
stof. Daaronder wordt niet alleen bio-ethanol verstaan, 
maar helaas ook ETBE (ethyl tertiair-butyl ether). En met 
ETBE halen we nu juist de duivel in huis. Het is een volle 
neef van MTBE en net zo slecht uit het oppervlaktewater te 
verwijderen.’ Stoks ziet dan ook op afzienbare termijn een 
forse verontreiniging van de drinkwatergrondstof met 
ETBE als ongewild neveneffect van het streven van de 
overheid om de CO2-emissie uit fossiele brandstof te 
reduceren. Gekscherend zegt Stoks: ’Straks krijgen we de 
verminderde luchtverontreiniging alsnog voor onze kiezen 
via ons drinkwater.’

Innamestops 
Een ander voorbeeld waaruit blijkt dat watervlo en mens 
andere eisen stellen aan de kwaliteit van het water, is dat 
van isoproturon. Stoks: ‘Het gebeurt ook dat onze pro-
bleemstoffen wél op de Europese lijst met prioritaire 
stoffen staan, maar dat de hoogte van de norm voor ons 
niet goed is. Voor het herbicide isoproturon bijvoorbeeld is 
een norm afgeleid die boven de drempel ligt voor de 
inname voor drinkwater. Dat komt doordat voor de 
ecologie 0,3 microgram per liter nog veilig is, terwijl de 
grens voor drinkwater op 0,1 microgram per liter ligt. Dat 
kan natuurlijk niet. Daarom hebben we bezwaar aangete-
kend bij de ministeries van VROM en VenW. En met ons 
B&W van Amsterdam, want in die gemeente duurde de 
innamestop door te hoge gehalten isoproturon in 2001-
2002 al meer dan dertig dagen.’

Beschermde gebieden
Naast discussie over stoffen en normen blaast de KRW ook 
de dialoog over de omvang van beschermde gebieden 
nieuw leven in. De eisen waaraan water moet voldoen om 
te mogen worden onttrokken, staan nu nog in de EG-
richtlijn 75/440/EEG, maar het is de bedoeling dat dit soort 
functionele richtlijnen verdwijnt en opgaat in de Kader-

richtlijn Water. Lidstaten worden dan verplicht om 
waterlichamen die worden gebruikt voor onttrekking ten 
behoeve van menselijke consumptie, te beschermen. Dat 
betekent dat bepaalde (industriële) activiteiten binnen 
zo’n beschermd gebied kunnen worden geweerd, of dat er 
extra aanvullende maatregelen kunnen worden gevraagd. 
Stoks beschrijft het nieuwe dilemma: ‘De overheid wil de 
beschermde gebieden niet te groot maken, omdat regio-
nale bestuurders bang zijn zich allerlei problemen op de 
hals te halen, vooral met lozingen vanuit de landbouw. 
Daarom heeft men het nu over beschermde zones rond 
onttrekkingsgebieden voor drinkwater met een straal van 
zes uur stromingstijd. Maar bij een calamiteit is zes uur 
wel erg krap. Bovendien lost een probleem dat ontstaat 
tussen twee beschermde zones in, zich natuurlijk niet 
vanzelf op bij aankomst aan de grens van het stroomaf-
waarts gelegen beschermde gebied. Voor ons gaat het dan 
ook om bescherming van het hele stroomgebied.’  

‘Laat de rivier niet verslonzen’
Onjuiste normen of onvolledige lijsten met prioritaire 
stoffen, het inkrimpen van beschermde gebieden: het 
begint erop te lijken alsof waterbeherend Europa de moed 
een beetje aan het verliezen is. Alsof het primaat van 
continue economische groei, bevolkingstoename en 
bepaalde sectorale ontwikkelingen (‘autonome groei’) 
domweg te groot zijn geworden om nog te kunnen blijven 
geloven in Rijnwater dat schoon genoeg is voor ons 
drinkwater. Stoks weet wel beter. ‘De waterleidingbedrij-
ven vragen zich af wat er op tegen is om de bestaande 
beschermde gebieden vanaf de Nederlands-Duitse grens 
en het IJsselmeergebied gewoon aan te houden? Onder-
zoek heeft uitgewezen dat de waterkwaliteit in het 
Rijnstroomgebied nog helemaal niet zó slecht is, en op 
onderdelen zelfs al voldoet aan de normen die je voor 
drinkwater moet stellen. En die kwaliteit kan met wat 
extra inspanning behouden blijven. Water heeft intrin-
sieke waarde, het is van ons allemaal. We kunnen de rivier 
toch niet laten verslonzen omdat het geld kost? Dat hoor je 
gewoon niet te doen.’

IZ 

meer informatie:
RIWA, Peter Stoks, 
stoks@riwa.org

peter stoks

DW119-p07-08f1.indd   8 06-11-2006   08:48:22



Beken monden straks als vanouds op de Maas uit
Veel van de 64 Limburgse en Noord-Brabantse 
beken die in de Maas uitkomen, krijgen hun 
oorspronkelijke monding terug. Grote en kleine 
stuwen zullen worden verwijderd, , kanalisaties 
ongedaan gemaakt, terwijl oevers extensiever 
worden onderhouden. Als eerste wordt de Swalm, 
ten noorden van Roermond, onder handen geno-
men, zo staat in een convenant dat Rijkswater-
staat en drie waterschappen in oktober hebben 
ondertekend. 

In de vorige eeuw is de Maas sterk veranderd door 
ingrepen om een betere controle op de water-
huishouding te krijgen en ter verbetering van de 
scheepvaartroute. Daarbij zijn ook tal van beek-
mondingen aangepakt. Het ging om het aanleggen 
van stuwen of stuwtjes, de normalisatie en kanali-
satie van water-lopen en het plegen van intensief 
onderhoud aan de oevers. 
Dat alles ging veelal ten koste van de natuurlijke 
kwaliteit en had een negatief effect op de visstand.
Als onderdeel van de Kaderrichtlijn Water heb-

ben Rijkswaterstaat en de waterschappen Roer 
& Overmaas, Peel & Maasvallei en Aa & Maas op 
zich genomen om de belangrijkste beekmondin-
gen ecologisch te verbeteren en natuurlijker in te 
richten. Het project moet in 2015 zijn afgerond. 
Tegen die tijd moeten vissen hun paaigronden in 
de beken weer kunnen bereiken. Daarnaast moet 
het aantal rustplaatsen voor vissen die verder 
stroomopwaarts de Maas optrekken, erdoor zijn 
toegenomen.
Nog dit jaar wordt als eerste de Swalm aangepakt. 
De monding wordt verlegd naar de oude Maasarm 
waar de Swalm ooit in uitmondde. Voor volgend 
jaar zijn de verlegging van de Vlootbeek naar 
het historisch tracé nabij Linne, ten zuiden van 
Roermond, en het herstel van de Eckeltse beek bij 
Afferden, in het noorden van Limburg, voorzien.

meer informatie: 
Rijkswaterstaat Limburg,
Ku Teng Wu,   
k.t.wu@dlb.rws.minvenw.nl
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Waterbeheer is een zaak van alle Nederlanders. Rijk, provin-
cies, gemeenten en waterschappen experimenteren volop 
met nieuwe vormen van waterbeheer en werken enthou-
siast samen met omwonenden en andere grondgebruikers. 
Meer en meer wordt hierbij een koppeling gelegd met de 
landelijke draaggolfcampagne Nederland leeft met Water. 
Het boekje Inspirerend communiceren over waterbeheer 
beschrijft een aantal succesvolle projecten, van gemeente-
lijke tot stroomgebiedsbrede, waar die koppeling gelegd is: 
wat was de uitdaging waarvoor de organisatie zich gesteld 
zag, op welke doelgroep was de communicatie gericht, 
welke communicatiestrategie is gevolgd, wat was het 

resultaat van het project, welke communicatiemiddelen 
zijn ingezet en wat kunnen collega’s van de aanpak leren? 
Het doel van het boekje is anderen te inspireren. 
Het boekje is verkrijgbaar via de NLMW-webwinkel op  
http://communicatie.nederlandleeftmetwater.nl. 

meer informatie: 
DG Water, Saskia Ras, tel. (070) 351 8206, saskia.ras@minvenw.nl 

‘Inspirerend communiceren over waterbeheer’ 
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Ter voorbereiding van de uitvoering van het 
Grensmaasproject zijn bij Meers de eerste van een reeks 
grindbanken aangelegd. Deze moeten voorkomen dat 
straks het (grond)waterpeil te ver zakt in perioden dat 
de Maas weinig water afvoert. 
 
Volgend jaar begint de tienjarige klus om de bedding van 
Grensmaas tussen Maastricht en Roosteren te verbreden 
en de weerden (de Limburgse variant van uiterwaar-
den) te verlagen. Het doel ervan is de Maas geschikt 
te maken voor piekafvoeren en daarmee de kans op 
gevaarlijk hoge waterstanden te verkleinen. Het werk 
bestaat vooral uit het winnen van grind, maar niet op de 
traditionele manier waarbij diepe grindgaten achterblij-
ven. Door op verschillende plaatsen grind van de bodem 
te ‘schrapen’ wordt de bedding breder en kan het water 
zich over een groter oppervlak verspreiden.
Als dat werk in 2017 is uitgevoerd, kan de Maas meer 
water bergen én afvoeren en zal het water bij een hoge 
rivierafvoer van zeg 3000 kubieke meter per seconde 
niet zo snel voor gevaar zorgen in dorpen en steden die 
aan de Maas liggen.
Maar een bredere bedding zou ook betekenen dat in de 
zomermaanden wanneer de Maas weinig water afvoert, 
de grondwaterstand lager komt te staan. Voor de na-
tuurgebieden aan zowel de Belgische als de Nederlandse 
oever van de Maas zou dat tot verdroging leiden en dat 
mag niet volgens de Vogel- en Habitatrichtlijn. Daarom 
is in oktober een begin gemaakt met het aanbrengen 

van enkele grindbanken. Op een paar plaatsen is over 
een breedte van enkele meters een richel aangebracht 
die van de ene naar de andere oever loopt. Even leek 
het erop alsof de rivier werd afgedamd, maar al snel 
stroomde het water over de barrière heen.
De richels zijn anderzijds weer niet zo hoog dat ze bij 
hoge waterstanden de afvoer belemmeren. Het water 
staat onder zulke omstandigheden al gauw drie tot vier 
meter boven de grindbanken, zodat de richels dan niet 
meer dan een hobbel zijn.

meer informatie:  
project De Maaswerken, Koen Augustijn, 
k.w.augustijn@dlb.rws.minvenw.nl

Grind in Grensmaas gestort, voorafgaand aan grindwinning

foto : de maarwerken

grindbanken maas

Animo om dijken te bewaken groot
Het leger vrijwilligers dat de dijken en 
duinen van waterschap Hollandse Delta 
gaat bewaken, is 168 mannen en vrou-
wen sterker. Zoveel mensen reageerden 
op een oproep van het waterschap om 
te helpen de waterkeringen in de gaten 
te houden op dagen dat het erom spant. 
De dijkbewakers in spe krijgen nog een 
eendaagse cursus dijklopen waarna ze 
aan de slag kunnen.

In september stond in de plaatselijke 
kranten die verschijnen op Goeree-
Overfl akkee, Voorne-Putten, het Eiland 
van Dordrecht, in de Hoeksche Waard 

en IJsselmonde een advertentie waarin 
het waterschap belangstellenden opriep 
voor de functie van vrijwillige dijkwacht. 
De twee voorlichtingsavonden waarop 
geïnteresseerden uitleg kregen over wat 
het werk precies inhoudt, werden goed 
bezocht en uiteindelijk meldden zich zo’n 
168 vrijwilligers aan.
Het wordt hun taak om bij ‘maat-
gevende hoogwaterstanden’ in groepjes 
van twee gedurende een aantal uren 
een stuk dijk van 2,5 kilometer lengte in 
de gaten te houden. Al lopend, vaak bij 
nacht en ontij, houden ze bij of het water 
nog opkomt, of er golven over de dijk 

slaan en of zich scheuren vormen dan 
wel of de dijk begint af te kalven. Al hun 
waarnemingen rapporteren zij direct aan 
het kantoor van het waterschap. Aan de 
vaste medewerkers van het schap is het 
vervolgens om te bepalen of het nodig 
is om zandzakken aan te brengen of 
andere maatregelen te treffen. Sjouwen 
met zandzakken hoort duidelijk niet tot 
het werk van de vrijwilligers.

meer informatie:
Waterschap Hollandse Delta, 
Niels Robbemont, tel. (078) 639 7105, 
n.robbemont@wshd.nl

Nogmaals het systeem-Van Iersel 
In De Water 117 stond een bericht onder de kop ‘Limburg bestrijdt verdroging met slimme drainagebuis’. Het daarin 
beschreven systeem van samengestelde drainage wordt in het buitenland al lang in een iets andere vorm toegepast. 
Alterra heeft het systeem niet in de praktijk getest, maar heeft wel voorgesteld om een veldproef te doen.

Rijkswaterstaat is overgegaan op het digitaal verlenen van vergunningen. Hiermee wil de organisatie de vergunningaanvra-
gers beter bedienen. Ze kunnen terecht bij één loket, de procedures zijn vereenvoudigd en de voortgang van de aanvraag 
is via het internet gemakkelijk te volgen. Ook voor de vergunningverleners betekent het digitale systeem een vooruitgang. 
Tijdens een symposium op 23 oktober heeft de HID van Rijkswaterstaat, Bert Keijts, de eerste vier digitaal aangevraagde 
vergunningen verleend.  

meer informatie: RWS Limburg, Frank van den Heuvel, tel. (043) 329 41 11 , www.rijkswaterstaat.nl/vergunningen

RWS verleent digitaal vergunningen
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De Europese Kaderrichtlijn Water (KRW) 
vraagt van de overheden niet alleen om 
het publiek te informeren en te consul-
teren, maar ook om maatschappelijke par-
tijen aan te moedigen mee te denken over 
de uitvoering van de KRW. In de verschil-
lende (deel)stroomgebieden zijn daartoe 
in de afgelopen jaren regionale klankbord-
groepen in het leven geroepen en allerlei 
activiteiten ontwikkeld. Om te kijken hoe 
je de deelname nog meer kunt stimuleren 
hebben DG Water en het Landelijk Overleg 
van Regionale Communicatiecoördina-
toren (LORC) een onderzoek opgezet, 
getiteld ‘Actieve betrokkenheid van 

maatschappelijke partijen bij de imple-
mentatie van KRW in de regio’. Onderdeel 
ervan is een telefonische enquête onder 
organisaties, ambtenaren en politici in de 
zeven KRW-regio’s. Hen wordt gevraagd 
wat zij onder ‘actieve betrokkenheid’ 
verstaan, wat zij vinden van de regionale 
klankbordgroepen, en of zij werkvormen 
kennen die interessant kunnen zijn voor 
andere regio’s. 
Met de uitkomsten willen de initiatief-
nemers de KRW-regio’s ondersteunen bij 
het ontwikkelen van succesvolle werk-
vormen. Het onderzoek is niet gericht op 
onderlinge vergelijking van de regio’s. De 

opzet is om zoveel mogelijk een kwalita-
tief en genuanceerd beeld te verkrijgen. 
Met de resultaten kan iedere regio zelf 
zijn voordeel doen. Het onderzoek loopt 
tot december en wordt uitgevoerd door 
RIZA, samen met marktonderzoeksbureau 
IBT. Naar verwachting wordt het project 
in februari volgend jaar afgerond met een 
workshop.  

meer informatie:  
Rijkswaterstaat RIZA, Erna Ovaa, 
tel. (0320) 29 88 76,  
e.ovaa@riza.rws.minvenw.nl

Hoe betrek je organisaties bij de regionale implementatie van de KRW?

Londen, Hamburg en Dordrecht werken aan stedelijk hoogwaterbeheer
Dordrecht gaat samen met Londen en Hamburg onderzoeken hoe 
steden zich kunnen voorbereiden op hoogwater. Het onderzoek 
richt zich op vragen als hoe economische en sociale schade is te 
voorkomen of in ieder te geval te beperken, en hoe bewoners van 
buitendijkse stadsdelen bewust kunnen worden gemaakt van het 
gevaar dat hen bedreigt.
De samenwerking is een uitvloeisel van een congres over urban 
fl ood management (stedelijk hoogwaterbeheer) dat vorig jaar 
in Nijmegen is gehouden. Omdat de drie steden vergelijkbare 
problemen hebben – ze kunnen allemaal te maken krijgen met 
opgestuwd zeewater of hoge rivierafvoeren dan wel een combina-
tie van die twee factoren – hebben zij besloten te onderzoeken hoe 
ze bij toekomstige bouwplannen in buitendijkse gebieden te werk 
moeten gaan. En hoe de anderen dat aanpakken. Zo is Hamburg al 
ver gevorderd met ‘anders bouwen’, heeft Londen al veel ervaring 
opgedaan met het informeren van de bevolking, terwijl Dordrecht 

de Nederlandse kennis op het gebied van waterkeren kan 
inbrengen.
Dordrecht kan bij dit project terugvallen op dertien andere 
partners die allemaal een belang hebben bij dit onderzoek, waar-
onder de provincie Zuid-Holland, het waterschap Hollandse Delta 
en bouwconcern Dura Vermeer. Bovendien heeft de gemeente 
325.000 euro subsidie gekregen van het programma Leven met 
Water voor de periode tot juli 2008. 
Met het project Stedelijk Hoogwaterbeheer sluit Dordrecht aan bij 
het Nationaal Programma Adaptatie Ruimte en Klimaat (ARK). Dit 
programma beoogt de inrichting van de Nederlandse ruimte zo 
aan te passen, dat de effecten van klimaatverandering aanvaard-
baar zijn. 

meer informatie: gemeente Dordrecht, 
Ellen Kelder, etg.kelder@dordrecht.nl

De economische dimensie van het waterbeleid versterken, hoe doe je dat? 
Door kansen te zien, te onderbouwen en te 
grijpen is het mogelijk de economische dimen-
sie van het waterbeleid te versterken, beweert 
een onderzoeksgroep van RebelGroup Water 
en Economie, Royal Haskoning, de Erasmus 
Universiteit en de Universiteit van Gent. De 
paradigmashift van water als ‘vanzelfspre-
kend goed’ naar water als ‘schaars goed’ was 
voor DG Water aanleiding om opdracht te 
geven tot het onderzoek. 

De onderzoekers pleiten ervoor waterbeleid in 
een breed maatschappelijk perspectief te plaat-
sen. Beleidsmakers verkennen oplossingen voor 
waterproblemen vaak met een beperkt aantal 
partijen (meestal de bekende). Ze zien daardoor 
niet alle kansen. Bovendien nemen ze zonder 
daarbij na te denken steeds dezelfde (traditio-
nele) positie in. Door bij elk beleidsprogramma 
of project het gehele speelveld in kaart te 
brengen en telkens doordacht positie te kiezen, 
kunnen beleidsmakers effi ciënter hun doelen 
bereiken, stellen de onderzoekers.

Over ‘kansen onderbouwen’ merken de onder-
zoekers op dat waterbeleidsmakers over het al-
gemeen feilloos weten hoe hoog de budgetten 
voor projecten zijn, maar daarmee is nog niet 
duidelijk wat het voorgenomen water-
beleid werkelijk kost. Stap 1 is dus om meer zicht 
te krijgen op deze kosten. Een volgende stap is 
om ook te kijken naar de waarde die met het 
voorgenomen beleid wordt verdedigd. Meestal 
gaat het dan over baten. Een voorbeeld is de 
vermeden schade bij overstromingen. Door 
de baten af te wegen tegen de kosten kunnen 
transparanter afwegingen worden gemaakt.
Het derde deel van de aanpak bestaat uit het 
‘grijpen van kansen’. Hoe dat het beste kan, 
hangt af van de context en de situatie. Vaak 
biedt de fi nancial engineering of de inzet van 
economische instrumenten mogelijkheden. 
Financial engineering is een methode om van 
meet af aan bij keuzes voor de (ruimtelijke) 
inrichting van een project de fi nanciële haal-
baarheid parallel te laten meelopen. Toepassing 
van economische instrumenten leidt ertoe dat 

mensen of organisaties een fi nanciële prikkel 
krijgen waardoor ze hun gedrag aanpassen. 

Interne acties
De resultaten van het onderzoek zijn aanlei-
ding geweest voor interne acties bij DG Water. 
Allereerst zijn alle programma’s doorgelicht 
om na te gaan welke kansen nog blijven lig-
gen. Voorts heeft DG Water een toolbox voor 
beleidsmedewerkers ontwikkeld met daarin 
instrumenten voor economische beleidsanalyse, 
zoals de maatschappelijke kosten-batenanalyse, 
de kosteneffectiviteitsanalyse en de business 
case. Ook economische beleidsinstrumenten 
zoals subsidies en heffi ngen zijn erin opgeno-
men. Het is de bedoeling dat het een levend 
document wordt, dat via intranet of internet te 
raadplegen is. 

meer informatie: 
ministerie van Verkeer en Waterstaat, DG Water, 
Pieter Vermeer, p.vermeer@minvenw.nl
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Zoals 1953 de laatste zet gaf tot de Deltawerken, zo 
versnelde de watersnood van 1916 de uitvoering van de 
Zuiderzeewerken. Twee jaar na deze ramp – die zestien 
mensen het leven kostte en veel schade berokkende, 
vooral in Noord-Holland, maar ook rond de monding van 
de Eem en in de Gelderse Vallei – werd de Zuiderzeewet 
van kracht. Deze bepaalde dat de Zuiderzee voor rekening 
van de Staat zou worden afgesloten door een afsluitdijk 
‘loopende van de Noordhollandsche kust door het 
Amsteldiep naar het eiland Wieringen en van dit eiland 
naar de Friesche kust bij Piaam’. Uiteindelijk is ervoor 
gekozen om het Friese aanlandingspunt nog iets naar het 
noorden te verschuiven, naar Zürich. Na een geslaagde 
proef met de inpoldering van een stukje land bij Andijk, 
begon in 1927 het grote werk dat vijf jaar later dan zo ver 
was dat op 28 mei 1932, even voor het middaguur, de 

Afsluitdijk gedicht kon worden.
‘Een jaar lang gaan we dat heuglijke feit herdenken’, zegt 
Hans Vos. ‘Zowel Verkeer en Waterstaat, Rijkswaterstaat 
sec als in combinatie met tal van andere instanties. Zelf 
gaan we bij Kornwerderzand een informatiecentrum 
inrichten en aan het Noord-Hollandse einde gaan we het 
monument, het witte gebouw van Dudok, opknappen. 
Ook komt het standbeeld van ingenieur Lely daar te staan.’ 
Ook de gemeentes, provincies, musea, stichtingen en 
particulieren organiseren van alles, uiteenlopend van 
tentoonstellingen tot het uitzetten van toeristische routes. 
Vos: ‘Ik merk dat het onderwerp leeft. We worden bedolven 
onder verzoeken om interviews van uitgevers, redacties 
van tijdschriften en verder willen fotografen en zelfs 
theaterbureaus van alles. Er zijn gezelschappen die op 
locatie een stuk over de Afsluitdijk willen opvoeren. Het 
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Op 28 mei 2007 is het 75 jaar geleden dat de laatste brokken keileem in de Afsluitdijk wer-
den gestort. Een van de belangrijkste onderdelen van de Zuiderzeewerken was af. Verspreid 
over het jaar zal er in 2007 aandacht worden besteed aan deze gebeurtenis die Nederlands 
naam en faam als bedwinger van de zee defi nitief vestigde. Tegelijkertijd hoopt Hans Vos, 
projectleider 75 jaar Afsluitdijk bij Rijkswaterstaat directie IJsselmeergebied, dat het jubi-
leum aanleiding is goed na te denken over de opknapbeurt die de dijk te wachten staat. 
Hij moet worden verzwaard en de schut- en spuisluizen moeten worden aangepast. In de 
verkenning die Rijkswaterstaat inmiddels is gestart, wordt gekeken of de verzwaring te 
combineren valt met bijvoorbeeld energieopwekking. Woningbouw, zoals laatst is 
geopperd, ziet Vos persoonlijk liever niet. Hij houdt graag de strakheid van de dijk in ere.
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monument op de afsluitdijk
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onderwerp genereert echt een hausse aan creativiteit.’

Vooruitkijken
Het jubileumjaar moet in de ogen van Vos ook worden 
aangegrepen om goed na te denken over de komende 75 
jaar. ‘Er is immers onlangs vastgesteld dat de Afsluitdijk 
niet meer voldoet aan de norm van 1:10.000. Bovendien 
kunnen we hogere waterstanden verwachten als gevolg 
van de klimaatverandering en de stijging van de zeespie-
gel.’ Omdat de minister van Verkeer en Waterstaat in haar 
brief van 19 september 2006 aan de Kamer schrijft dat de 
Afsluitdijk meer functies heeft dan alleen de bescherming 
tegen overstromingen, onderzoekt zij ‘nadrukkelijk de 
mogelijkheden om het op orde brengen van de veiligheid 
van de Afsluitdijk te koppelen aan investeringen in andere 
functies’. Vos daarover: ‘Rijkswaterstaat is een verkenning 
gestart over wat haalbaar en betaalbaar is. Denk bijvoor-
beeld aan het opwekken van energie door gebruik te 
maken van het gradiëntverschil tussen zoet en zout aan 
weerskanten van de dijk. Ook is dit het moment om je af te 
vragen of je de schutcapaciteit van de sluizen moet 
vergroten.’

Keerzijde
Ontegenzeggelijk heeft de Afsluitdijk de bewoners van de 
boorden van het IJsselmeer meer veiligheid gegeven. Ook 
is er een zoetwaterbekken ontstaan, waar vooral drinkwa-
terbedrijven en boeren over te spreken zijn. Met name de 
boeren in de Kop van Noord-Holland beschikken nu over 
voldoende zoet water om de zoute kwel die in hun sloten 
opborrelt, door te spoelen en om hun land te irrigeren. 
Maar aan de dijk kleven ook nadelen. Vissers in tal van 
Zuiderzeestadjes zagen hun ‘visgronden voor de deur’ 
verdwijnen of moesten zich, als ze toch al op de Noordzee 
visten, voortaan laten schutten. Ook de natuur heeft zich 
aan de omslag van een zoute zee met eb en vloed naar een 
zoet meer met een zomer- en een winterpeil moeten 
aanpassen. Trekvissen zagen hun geleidelijke overgang 
tussen zoet en zout vervangen door een abrupte scheiding 
die bovendien vrijwel onneembaar bleek. Op momenten 
dat de spuisluizen openstaan, is de ‘ebstroom’ zo sterk dat 
daar niet tegen in te zwemmen valt. Vos: ‘De laatste jaren 
hebben we het spuiregiem daarom aangepast, maar feit 

blijft inderdaad dat de Afsluitdijk een harde scheiding is. 
Toch blijven we proberen daar verbetering in aan te 
brengen.’ Een recent voorbeeld is het plan om tussen 
Wieringen en de Wieringermeerpolder een meer aan te 
leggen, waarmee een geleidelijke overgang ontstaat tussen 
Den Helder en het IJsselmeer, via het Balgzandkanaal, het 
Amstelmeer en dit Wieringerrandmeer. 
Overigens vindt Vos niet dat de natuur er op achteruit is 
gegaan. ‘Je kunt niet zonder meer zeggen dat het IJssel-
meer ecologisch minder waardevol is dan de Zuiderzee. 
Natuurlijk zijn er veranderingen opgetreden, maar als 
zoetwaterbassin heeft het gebied internationale waarde. 
Bovendien denk ik dat je nog niet kunt zeggen dat de 
omvorming voltooid is. Voor een ecosysteem is 75 jaar 
eigenlijk niets.’

Huizendijk
Onlangs opperde Rijksbouwmeester Mels Crouwel, de 
hoogste regeringsadviseur op het gebied van de architec-
tuur, om langs de Afsluitdijk een groot aantal woningen te 
bouwen. Er zou plek zijn voor duizenden huizen die de 
gevoelsmatige afstand tussen Noord-Holland en Friesland 
helpen verkleinen. Hij denkt aan lage lintbebouwing, 
waarbij de bewoners een eigen boot voor de deur kunnen 
leggen. Bovendien zou een bebouwde Afsluitdijk Friesland 
vrijwaren van nog meer ‘witte schimmel’ rond de dorpen.
Twee reacties geeft Vos op dit voorstel. ‘Als waterstater zeg 
ik dat wij ons dienstbaar aan de omgeving opstellen. Dus 
als de maatschappij vindt dat dit een goed plan is, zullen 
wij kijken of het waterbeheertechnisch kan. Maar als je me 
persoonlijk vraagt wat ik ervan vind, zeg ik: hou de 
Afsluitdijk zo leeg mogelijk. Je tast het karakter van de dijk 
aan met alles wat hem meer dan een streep door de zee 
laat zijn. Los daarvan vraag ik me af of mensen wel willen 
wonen op een plek waar het flink kan spoken en waar 
vaker dan je lief is een stevige wind waait.’

WvW

meer informatie:  

Rijkswaterstaat IJsselmeergebied, 

Hans Vos, tel. (0320) 29 71 57,

j.p.vos@rdij.rws.minvenw.nl
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Het is alweer een jaar geleden dat staatssecretaris Schultz 
van Haegen van Verkeer en Waterstaat, wethouder Van 
Dooremolen van Zwolle en gedeputeerde Jansen van de 
provincie Overijssel hun handtekening zetten onder de 
koplopercontracten. Vooruitlopend op de formele goedkeu-
ring van de PKB Ruimte voor de Rivier mochten provincie 
en gemeente beginnen aan de uitwerking van de plannen 
voor de dijkverlegging bij Westenholte en de uiterwaard-
vergraving van de Scheller en Oldeneler buitenwaarden. 

‘Doe je tas nu maar open’
‘Het voordeel van de vroege start was dat we al snel met 
de bewoners om tafel konden gaan zitten’, zegt Frans Stam, 
beleidsmedewerker van de provincie Overijssel en 
projectleider van de dijkverlegging bij Westenholte. ‘Voor 
hen is het belangrijk dat je zorgvuldig te werk gaat, maar 
ook de periode van onzekerheid zo kort mogelijk houdt. We 
hebben veel geïnvesteerd in het scherp krijgen van de 
belangen van de bewoners. En we hebben gevraagd naar 
hun ideeën. Opvallend is dat ze dan eigenlijk van de 
overheid eerst een voorstel verwachten. “Doe je tas nu 
maar open en kom op met jullie plannen”, hoor je dan. Ze 
geloven niet dat je nog geen plan hebt. Eigenlijk kun je van 

bewoners niet vragen om aan te geven hoe zij de oplossing 
graag gerealiseerd willen zien, terwijl zij worden bena-
deeld door de plannen. Beter lijkt het dus om toch met een 
paar globale varianten te komen, waarmee je aansluiting 
zoekt bij bestaande initiatieven, maar ook rekening houdt 
met belangen van de bewoners.’ Reinder Slager, project-
manager van het Expertisecentrum Stad en Landschap van 
de gemeente Zwolle en verantwoordelijk voor de ver-
graving van de Scheller en Oldeneler buitenwaarden, 
onderschrijft dat van harte: ‘Geef ruimte aan alle emoties. 
Je praat tenslotte over plannen met grond die nog steeds 
van hun is. Om de mensen alle gelegenheid te geven om 
hun problemen te bespreken, zijn we op vaste tijden in het 
informatiecentrum’. Stam: ‘Persoonlijk contact met 
de mensen die het aangaat, is heel belangrijk. Voor de 
dijkverlegging moeten tenslotte drie of vier woningen 
gaan wijken. Stop daar tijd in, zou ik willen zeggen en 
onderschat dat niet!’ Slager en Stam vinden het daarom 
ook zo belangrijk dat deze projecten door de provincie 
en de gemeente worden getrokken. ‘De afstand van de 
wethouder of de gedeputeerde tot de bevolking is gewoon-
weg veel kleiner en je weet precies wat er lokaal speelt.’
De projectleiders van de twee koplopergebieden houden 

14   de water  november 2006

De IJssel is de mooiste rivier van ons land en dat moet ie blijven ook, vinden ze in Over-
ijssel. De Ruimte voor de Rivier-maatregelen die noodzakelijk zijn voor het vergroten van 
de veiligheid mogen niet ten koste gaan van het prachtige landschap. Bij de twee Zwolse 
koploperprojecten springen ze daar dan ook zorgvuldig mee om. In nauw overleg met 
de bewoners. Het bereiken van vele centimeters waterstandsverlaging wordt gecom-
bineerd met de aanleg van een landgoed en verplaatsing van drinkwaterwinning. Door 
alle verplichte procedures duurt het nog wel een paar jaar voordat de plannen echt tot 
uitvoering komen. 

de plassen bij het engelse werk
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onderling goed contact. De gebieden liggen immers vlak 
bij elkaar. De aanpak van en de communicatie over de 
planvorming van de ene koploper zal uitstralen op de 
andere. Daarom is er ook een gezamenlijke stuurgroep en 
een gezamenlijk kernteam. De bewoners hebben een plek 
in de begeleidingscommissie gekregen, zodat ze daarin 
hun commentaar kunnen laten doorklinken. Stam: ‘Ook de 
reacties die we krijgen op de informatie- en dialoogbijeen-
komsten worden daar besproken’. 
 
Dijkverlegging en nevengeulen
Langs de IJssel tussen Deventer en Zwolle moet met 
verschillende maatregelen in totaal zo’n 40 centimeter 
waterstandverlaging worden bereikt. Iets meer dan de 
helft hiervan komt voor rekening van de twee kop-
lopers. ‘Na de hoogwaters in 1993 en 1995 kwam steeds 
meer het besef dat veiligheid niet in de hoogte van de 
dijken, maar in meer ruimte voor het water moest 
worden gevonden’, zegt Stam. ’In de afgelopen eeuw is 
er namelijk veel van het winterbed afgeknabbeld, 
terwijl er toch ook steeds meer water moest worden 
afgevoerd.’ Bij Westenholte, aan de rechteroever net 
voorbij Zwolle, kwam in 2003 al een nevengeul gereed. 
Stam: ‘Om de hier eigenlijk benodigde verlaging van 
zo’n 15 centimeter te krijgen, moet er nog een diepe 
nevengeul bij én de dijk moet een stuk worden verlegd. 
Apart aan het project is dat de dijkverlegging zal 
worden gecombineerd met de aanleg van het landgoed 
Vreugderijk. De initiatieven hiervoor dateren al uit 1995 
en de voorbereidingen waren al in een vergevorderd 
stadium. De uitdaging is om de ontwikkeling van het 
landgoed te integreren met de plannen voor de rivier-
verruiming. Het landgoed komt daardoor deels buiten-
dijks te liggen. Het zal straks voor 90 procent toeganke-
lijk zijn voor het publiek.’ Verder is het volgens Stam 
zaak aansluiting te zoeken bij de natuurontwikkeling in 
de Vreugderijkerwaard.  

Ook stroomopwaarts, even voor de spoorbrug over de 
rivier, liggen er plannen voor het graven van een 
nevengeul. Reinder Slager licht toe dat bij het koploper-
project in de Scheller en Oldener buitenwaarden sprake is 
van een combinatie van veiligheid, drinkwatervoor-
ziening en het gebiedsproces Buurtschap IJsselzone 
Zwolle. ‘Er wordt een nevengeul voorzien die vanaf het 
zuiden, onder de IJsselbrug door, langs de plassen van het 
natuurgebied het Engelse Werk de IJssel in loopt. Door 
deze nevengeul kan samen met vergraving van de 
uiterwaard een waterstandsverlaging van zo’n acht 
centimeter worden bereikt. Het drinkwaterbedrijf Vitens 
ziet een goede mogelijkheid om een deel van de drink-
waterwinning in het Engelse Werk naar de nieuwe 
nevengeul te verplaatsen. Daar is namelijk minder 
invloed te verwachten van verontreinigingen uit het 
stedelijk gebied. De oude zandwinplas in de buitenwaar-
den zal worden verondiept met schoon en licht verontrei-
nigd materiaal dat bij het graven van de nevengeul en bij 
de dijkverlegging bij Westenholte vrijkomt en niet in de 
omgeving kan worden verwerkt. Ook grond van andere 
projecten kan hier misschien wel worden gebruikt.’ 

 De mooiste rivier
Slager en Stam hebben zelf bij de uitwerking van de 
plannen eerst goed naar het karakter van de IJssel 
gekeken. ‘De IJssel is de mooiste rivier van ons land en 
dat moet ie blijven ook’, vinden ze. ‘Ook het Buurtschap 
Zwolle heeft in zijn ontwikkelingsvisie naar een veel 
groter gebied gekeken’, merkt Slager op. ‘De groenblauwe 
stadsranden moeten in tact worden gehouden en ook aan 
de weidsheid van de IJsseldelta wordt veel waarde 
gehecht.’ Volgens Stam kijken de bewoners meer naar de 
sociale aspecten en de beleving van het gebied. ‘Zij willen 
liever niet te veel verstoring van de rust. Met een 
dijkverlegging kan misschien ook de toegenomen 
verkeersdrukte in betere banen worden geleid. De 
recreatie zou vooral gericht moeten zijn op de beleving 
van de dijk en de natuur in het rivierenlandschap. 
Gedacht wordt bijvoorbeeld aan een struinpad en een 
vogelkijkhut. We proberen de recreatie zodanig te 
zoneren dat de rust behouden blijft.’ 
De uitvoering van al deze plannen zal echter nog wel 
even duren. Eind dit jaar worden de voorkeursalternatie-
ven aan de staatssecretaris van Verkeer en Waterstaat 
voorgelegd. Daarna kunnen de plannen in detail worden 
uitgewerkt en vervolgens in de zomer van 2007 worden 
vastgesteld. Na behandeling van eventueel ingediende 
bezwaren kan de uitvoering beginnen. ‘Ook daarachter 
gaat weer een wereld aan vergunningen schuil’, zegt 
Stam, ‘maar door nu al te investeren in de planning van 
al die processen, bijvoorbeeld door tijdig de nodige 
disciplines erbij te betrekken, hopen we toch onze 
koploperstatus waar te maken.’
 
KP

meer informatie: 

Gemeente Zwolle, Reinder Slager,

tel. (038) 498 24 15,  r.slager@zwolle.nl

Provincie Overijssel, Frans Stam,

tel. (038) 499 78 53,  f.stam@overijssel.nl
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‘Jeeeh, het hele bejaardenhuis spoelt weg’, juichen de 
kinderen. En de ochtend kan niet meer stuk als een 
moment later ook hun school in het water stort.  
Gelukkig vallen er geen doden. De schade blijft beperkt 
tot wat natte voeten. 
Het bejaardenhuis en de school zijn twee grote kiezels. 
Ze liggen aan de oever van een zelfgemaakte minirivier. 
Leerlingen vullen de stroom met emmers Waalwater en 
dan blijkt al snel dat buitenbochten geen veilige 
woonplaatsen zijn. Vandaar dat het bejaardenhuis en de 
school wegspoelen. Een colablikje dat als winkelcentrum 
in een binnenbocht is geplaatst, blijft wel staan. 
Eigenlijk jammer. Totdat handen vakkundig de rivier 
verleggen om ook dit bouwwerk te ondermijnen.  
De daders zijn leerlingen van een groep 7, die van Het 
Dijkmagazijn een veldles krijgen in de Beuningse 
uiterwaarden.

Het Dijkmagazijn is een regionaal centrum voor natuur- 
en milieueducatie. Het ‘regionale’ staat voor de westelijk 
van Nijmegen gelegen gemeenten Beuningen, Wijchen 
en Druten. De overige woorden slaan op het feit dat we 
graag mensen naar buiten lokken. Met schoolprogram-
ma’s en met activiteiten voor het grote publiek informe-
ren, activeren en amuseren we jong en oud. Daarbij is de 
klassieke combinatie water en zand aan de oevers van 
de Waal een sterke troef. Er liggen omgespoelde wilgen, 
waarvan de wortels grillig de lucht in steken. Toch 
schieten nieuwe twijgen omhoog uit de horizontale 
stam. Bij steile oevers is grond weggeslagen en daardoor 
zijn grondlagen zichtbaar die in honderden jaren zijn 
opgestapeld. In het zand dat verderop is opgeworpen, 

kiemen onbekende planten, staan poot-afdrukken en 
liggen vele kiezels. Het Waalstrand is een schatkamer 
waar steeds nieuwe vondsten te ontdekken zijn. En waar 
zich telkens spannende taferelen afspelen als we met 
kinderen of volwassenen op zoektocht gaan. 
Dat buiten zijn, zelf ontdekken, dromen en zich verwon-
deren een steeds belangrijkere functie krijgen, is 
duidelijk. Kinderen, maar ook volwassenen, leven in een 
meer en meer geconditioneerde wereld. Richard Louv 
beschrijft het in zijn boek Last child in the woods.  
Hij signaleert zelfs een nieuwe ziekte: Nature-Deficit 
Disease. Te weinig buiten zijn en een tekort aan natuur 
veroorzaken (mede) moderne kwalen als concentratie-
stoornissen, overgewicht, adhd of apathie. Zijn oplossing 
is erg eenvoudig: meer naar buiten. 
Dat veldlessen, excursies, buiten spelen en leren 
langdurig effect hebben, bewijst ook onderzoek van 
Veldwerk Nederland en de Universiteit Utrecht. Hun 
recent gepubliceerde rapport Hoe duurzaam is NME?  
laat zien hoe positief de effecten zijn op kinderen die in 
de natuur – vooral praktische – lessen konden volgen. 
Niet alleen goed voor die kinderen, maar ook voor hun 
omgeving. Daarmee is wetenschappelijk en significant 
aangetoond wat we vanuit het veldwerk allang ervaren. 
Zelf doen en echt beleven is een effectieve manier van 
leren. Wie eenmaal heeft leren fietsen, vergeet dat niet 
meer. Daar kan geen leerboek tegenop. Of, om bij de 
veldles aan het Waalstrand te blijven, ter illustratie de 
bondige uitspraak van een leerling die de mooiste 
kiezelstenen verzamelde op het strand; zijn handen 
graaiend in het zand, zijn T-shirt vol stenen, zijn hoofd 
rood van de opwinding. Hij keek verstoord op toen ik 
plotseling voor hem stond. Maar meteen klaarde zijn 
gezicht op en zei hij met overslaande stem: ‘Ik heb er een 
nieuwe hobby bij!’

William van den Akker, 
coördinator/educatief 
medewerker Het Dijkmagazijn
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